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فوتبال گزارش

نگاهی  به  دیدارهای  امروز  لیگ 
صدر  در  دسترس

هفتــه دوازدهم لیگ برتر روز شــنبه با انجام دو  �
بازی پیگیری شد. با توجه به شکست استقلال مقابل 
سایپا، دیگر تیم های مدعی که در این روز بازی دارند، 
این شــانس را خواهند داشــت که به صدر جدول 

صعود کنند و همین امر بازی ها را جذاب تر می کند.
ماشین سازی تبریز- فولاد خوزستان: آیا  طلسمی 

شکسته  می شود؟
در ابتــدای فصل با توجه بــه امکانات، بازیکنان 
و کادر فنــی به نظر می رســید فــولاد مدعی جدی 
قهرمانی باشــد؛ ولی این تیم ناباورانــه با یک بازی 
کمتــر در نیمه دوم جــدول قرار گرفته اســت. این 
تیم که هفته گذشــته مقابل پرســپولیس متحمل 
شکست شد، در این هفته با قعرنشین جدول یعنی 
ماشین سازی بازی دارد؛ تیمی که هنوز در این فصل 
به پیروزی نرســیده و این بــازی فرصت خوبی برای 
خروج از بحران اســت؛ ولی فــولاد در این دوره در 
بازی های خارج خانه بردی نداشــته است. نماینده 
خوزستان می تواند به این آمار خوش بین باشد که در 
ســه تقابل آخر برابر ماشین سازی به پیروزی رسیده 
اســت. دیدار دو تیم از ســاعت ۱۵:۰۰ در ورزشــگاه 

خانگی ماشین سازی برگزار خواهد شد.
آلومینیــوم  اراک- پرســپولیس:  اولیــن  حضــور 

پرسپولیس   در   اراک
آلومینیوم اراک در این فصل به لیگ برتر صعود 
کرد و پرسپولیس برای نخستین بار در ادوار لیگ در 
شهر اراک بازی خواهد کرد. پرسپولیس که تنها تیم 
بدون شکست لیگ است، هفته گذشته پس از چهار 
تســاوی پیاپی مقابل فولاد به برتری دست یافت. با 
شکست استقلال، پرسپولیس با پیروزی در این بازی 
و برتری در دیدارهای معوقه به صدر جدول خواهد 
رسید و همین مســئله انگیزه این تیم را در این بازی 
مضاعف خواهد کرد. پرسپولیس در این فصل هنوز 
در بازی های خارج از خانه به پیروزی نرسیده است و 
آلومینیوم هم در پنج بازی اخیر خانگی خود باختی 
نداشــته اســت. یکی از ابهامات پرسپولیس در این 
بازی ترکیب خط دفاعی اســت. پرســپولیس که در 
این فصل از کمبود مهره رنج می برد، محمد حســین 
کنعانــی زادگان را به دلیل محرومیت و مصدومیت 
در اختیار ندارد و وضعیت جلال حســینی نیز برای 
این بازی مشــخص نیست. این بازی از ساعت ۱۵:۰۰ 

در ورزشگاه امام خمینی برگزار می شود.
صنعت  نفت  آبادان- سپاهان:  جنگ  صدرنشینی
این بازی می تواند صدرنشین لیگ را تغییر دهد. 
صنعت نفت در صــورت پیروزی به رده اول جدول 
خواهد رفت. سپاهان برای قرار گرفتن در رده نخست 
کار ســختی دارد و باید با چهار گل صنعت نفت را 
مغلوب کند. هر نتیجه ای به جز این نتایج اســتقلال 
را در پایان روز دوشــنبه در جایگاه نخست باقی نگه 
خواهد داشــت. صنعت نفت رکورد خیره کننده ای 
در بازی هــای خانگــی دارد و در تمــام بازی ها به 
پیروزی رسیده است. سپاهان هم خارج از خانه تیم 
عجیبی نشان داده اســت. این تیم با هشت گل زده 
بهتریــن خط حمله بازی های خارج از خانه اســت 
و در عین حــال با ۱۰ گل خــورده بدترین خط دفاع را 
خارج از خانه دارد. صنعت نفت مقابل سپاهان در 
خانه آمار درخشــانی دارد و آخرین شکست این تیم 
در آبادان برابر ایــن تیم به لیگ یازدهم بازمی گردد. 
این بازی از ســاعت ۱۶:۰۰ در ورزشگاه تختی آبادان 

برگزار خواهد شد.
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محرومیت عجیب داور  زن  فوتبال!
یکــی از داوران زن فوتبــال به دلیــل آنکه در  �

زمینه جامعه شناسی ورزش و مطالعات جنسیت 
و اقتصاد سیاسی ورزش فعالیت می کند، از سوی 
کمیته داوران تهدید به محرومیت شــده و اکنون 
مدت هاســت که ابلاغــی برای قضــاوت در لیگ 

نداشته است.
بــه گــزارش ایســنا، داوری در فوتبــال ایران 
ســختی های بســیاری دارد؛ حقوق های ناچیزی 
کــه گاهی پرداخت آن مدت ها به تعویق می افتد، 
نداشــتن بیمه و امنیت شــغلی تنها گوشه هایی 
از مصائبی اســت که داوران با آن دســت و پنجه 
نــرم می کنند. از طرفی دیگر سیاســت ســکوتی 
که فدراســیون فوتبال و کمیتــه داوران در پیش 
گرفته اند، باعث شده بســیاری از این مشکلات به 
عرصه رسانه ها وارد نشــود و به مطالبه ای برای 
بهبــود وضعیــت این بخــش از جامعــه ورزش 
تبدیل نشــود. کمیته داوران بــه  تازگی در رفتاری 
عجیب آســو جواهری را به ایــن دلیل که در کنار 
داوری در زمینه تحصیلات دانشــگاهی خود هم 
فعالیت می کند، تهدید به محرومیت کرده است. 
جواهری که یکــی از داوران باتجربه فوتبال زنان 
است، دکترای جامعه شناسی اقتصادی دارد و در 
تز دکتــرای خود اقتصاد سیاســی فوتبال ایران را 
بررسی کرده است. او در زمینه مطالعات جنسیت 
و ورزش و تبعیــض و نابرابری هــا نیــز مطالعات 
و پژوهش هایــی داشــته و حتــی چندیــن کتاب 
تألیف و ترجمه کرده؛ اما با ســخت گیری عجیب 
کمیته داوران مواجه شــده است که بین داوری و 
پژوهشگری یکی را انتخاب کند. آخرین دیداری که 
آسو جواهری در لیگ برتر قضاوت کرده است، به 
مسابقه سپاهان اصفهان و نماینده البرز در هفته 
پنجم لیگ برمی گردد و دیگر ابلاغی نداشته است. 
به نظر می رســد کمیته داوران مانند گذشــته 
بــدون هیــچ حکمی و صرفــا با کنار گذاشــتن از 
قضــاوت در لیــگ محرومیت او را اعمــال کرده 
اســت تا در صورت اعتراض جایــی برای دفاع از 
خود داشــته باشــد. هنوز ماجرای محرومیت ۳۰ 
داور زن فراموش نشــده که بــدون هیچ حکمی 
داوران را مدت ها از قضاوت در لیگ کنار گذاشتند. 
جواهری در پاســخ به پرسش ایسنا مبنی بر اینکه 
به چه دلیلی محروم شده است، گفت: «نمی دانم 
محرومیت اســت یا چیز دیگری، اما تابستان پس 
از چنــد مقاله و مصاحبه تحلیلــی یک بار تهدید 
به محرومیت شــدم و طبق گفته رئیس دپارتمان 
نامه محرومیتم به دبیر کل ارســال شــد؛ پس  از  
آن رئیــس دپارتمان داوری گفــت حق مصاحبه 
نداری و با اینکه گفتم به قوانین آگاهم و مصاحبه 
فنی دربــاره داوری یا بازی لیگ زنان نداشــته ام؛ 
اما با لحن بد و بســیار عصبانی پاســخ داد که به 
طور کلی حق گفتن و نوشــتن درباره فوتبال زنان 
و همین مســائلی را که نوشــته ای، نــداری؛ مگر 
اینکه هیچ نقــدی به تبعیض هــا و نابرابری های 
جنســیتی در فوتبال ایران نداشته باشی. من گفتم 
جامعه شناسم، نه مداح. او هم گفت پس باید بین 
داوری و پژوهشگری یکی را انتخاب کنی. پرسیدم 
بر اساس کدام قانون و آیین نامه که جواب داد فیفا 
گفته. در ادامه من گفتم که در آیین نامه های فیفا 
چیزی ندیده ام. در نهایت گفت همین اســت، کار 
شما با داوری  تداخل دارد. اگر می خواهی این گونه 
بنویسی، پس باید بین داوری و پژوهشگری یکی را 

انتخاب کنی».
جواهری در پاســخ به اینکه آیا واقعا محروم 
شده است، گفت: نمی دانم محرومیت است یا نه، 
اما بعد از آخرین قضاوتم در فصل جاری لیگ بار 
دیگر در این باره با آقای سهرابی صحبت کردم که 
فعالیت پژوهشــی من تداخلی بــا داوری ندارد و 
ایشــان بر موضع قبلی پافشاری کرد. به هرحال از 
آن زمــان با وجود رضایت ناظر فنی از بازی آخرم 
دیگر هیچ ابلاغی برای قضاوت نداشته ام و طبیعتا 

علت نبودنم در نوبت قضاوت، فنی نیست».
ســؤال اینجاســت که آیا کمیتــه داوران حق 
دخالــت در زندگی شــخصی افــراد را دارد؟ آیا 
حق الزحمــه ۱۲۰ هزار تومانــی قضــاوت در لیگ 
کفاف زندگی افراد را می دهد که آنها را در دوراهی 
انتخاب داوری و دیگــر فعالیت ها قرار می دهند؟ 
محرومیت جواهری مانند محرومیت چند هفته ای 
۳۰ داور زن ادامه پیدا می کند؟ آیا کمیته داوران با 
چنین اقدامات عجیب و سخت گیرانه ای به دنبال 

دیکته اصول نانوشته خود است؟

فضای مجازی کنفدراســیون فوتبال آسیا روزی نیســت که به بازیکنان 
ایرانی عنــوان و لقب «بهترین» تقدیم نکند؛ همین روز گذشــته دو بازیکن 
ایرانی که دســت بر قضا یکی پرسپولیســی اســت و دیگری اســتقلالی، از 
سوی رســانه های مجازی AFC به دو عنوان مهم رسیدند؛ اولی مربوط به 
حامد لک، سنگربان پرســپولیس بود که توانست با قدرت(!) عنوان برترین 
بازیکن لیگ قهرمانان آسیا در سال ۲۰۲۰ را از آنِ خود کند. او در نظرسنجی 
به راه افتاده از ســوی کنفدراســیون فوتبال آسیا با کســب ۴۷ درصد آرا این 
عنوان را به نام خودش زده است. البته از این عنوان برترین و بهترین ها، یکی 
هم به تیم رقیب، یعنی استقلال رسید؛ جایی که مهدی قایدی، بازیکن جوان 
استقلال توانســت اتفاقا با شکســت دادن یک رقیب پرسپولیسی (!) عنوان 
بهترین بازیکن زیر ۲۳ ســال آســیا را به دست بیاورد. قایدی با کسب ۲۴٫۴۰ 
درصــد رأی مخاطبان، بهترین بازیکن جوان قــاره و مهدی عبدی با ۲۱٫۳۷ 
درصد آرا، در رده دوم این نظرســنجی قــرار گرفت. نیاز به توضیح چندانی 
نیســت که برای چندمین بار در هفته های اخیر اســت که یکی از بازیکنان 
شــاغل در دو باشگاه پرسپولیس و اســتقلال به عناوین گوناگونی می رسند، 
هرچند در این بین ســهم پرسپولیســی ها با توجه به حضورشان در مرحله 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا بیشتر از رقیب بوده: از عنوان برترین هافبک سال 
تا بهترین مدافع. حتی AFC برای آنکه میزان رضایت کار را بیشتر کند، بعضا 

برای هر پست به صورت اختصاصی هم نظر سنجی به راه می اندازد و در اکثر 
وقت ها این عنوان به یکی از بازیکنان پرســپولیس یا استقلال می رسد. البته 
که عجیب ترین ایــن عناوین، عنوان بهترین گل مرحله نهایی لیگ قهرمانان 
آسیا بود که به مهدی عبدی، مهاجم پرسپولیس رسید؛ سایت  کنفدراسیون 
فوتبال آســیا در نظرسنجی ای عجیب گل مهدی عبدی در جریان بازی را با 
یک ضربه پنالتی روی خروجی شــبکه های مجازی اش گذاشت و از کاربران 
(!) خواســت بهترین گل را انتخاب کنند! اینکه یک گل از روی نقطه پنالتی 
به عنوان رقیب برای گل زده شــده در جریان بازی انتخاب شود هم احتمالا 
از ســر ناچاری مسئولان AFC یا از زرنگی آنهاست! در نهایت مهدی عبدی 
عنوان برترین گل را هم از آن خودش کرد تا دوباره مسئولان برگزارکننده این 
نظرسنجی ها از لایک و ویویی که در شبکه های مجازی از کاربران ایرانی به 
دست می آورند، نهایت لذت را ببرند. نه حامد لک دروازه بان ضعیفی است 
و نه مهدی قایدی ارزش انتخاب به عنوان برترین بازیکن زیر ۲۳ ســال آسیا 
را ندارد؛ هیچ کدام از بازیکنان دو تیم هم در مقایســه با رقبای آسیایی شــان 
چندان ضعیف نیســتند اما اینکــه در تمامی نظرســنجی های به راه افتاده 
از ســوی کنفدارســیون فوتبال آســیا فقط ایرانی ها یا بازیکنان شاغل در دو 
تیم اســتقلال و پرســپولیس درو کننده عناوین می شوند، کمی جای تعجب 
دارد(!). این موضوع دیگر بر کســی پوشیده نیست که AFC دندان کاربران 

ایرانی را شــمرده و خیالش راحت است که با راه اندازی هرگونه نظرسنجی 
به اندازه کافی بازدید در فضای مجازی خواهد داشــت، وگرنه چطور است 
که بازیکنان ایرانی فقط در فضای مجازی عناوین برترین ها را درو می کنند و 
در واقعیت دستشان از رسیدن به کوچک ترین عنوانی هم باز می ماند! کسی 
به یاد دارد آخرین بازیکن ایرانی که عنوان مرد سال فوتبال آسیا را به خودش 
اختصاص داده چه کســی بوده است؟ احتمالا اگر پاسخش مثبت است، آیا 
به یاد دارد مربوط به چه زمانی بوده اســت؟ اصلا از آن گذشته آخرین تیم 
ایرانی که قهرمان آســیا شده کدام تیم و مربوط به چه زمانی است؟ یا اصلا 
آخرین قهرمانی تیم ملی ایران در آســیا کی رقم خورده است؟ واقعیت این 
است که جوایز فضای مجازی اش به ایرانی ها می رسد و در دنیای واقعی این 
بازیکن ها و تیم های دیگر آسیایی هستند که جام ها و جوایز را درو می کنند؛ 
در این بین AFC هم با سوء استفاده از علاقه کاربران ایرانی به فضای مجازی 
هر  روز تحت عنوانی ریز و درشــت یک ایرانی را در صفحات برجسته می کند 
و در نهایت هم بــا رأی کاربران(!) همان بازیکن ایرانی را به عنوان برترین و 
بهترین انتخاب می کند. شــاید اگر کســی از تاریخ و رخدادهای اخیر فوتبال 
ایــران باخبر نباشــد و از بیرون بــه این نظرســنجی های AFC نگاه کند که 
ایرانی هــا جوایز و عناوینش را درو می کنند، به گفتن این جمله بســنده کند 

که «چقدر خوبیم ما!».

چقدر خوبیم ما!

علیرضا حقی یکی از پرافتخارترین دوچرخه سواران جاده 
ایران اســت که بعد از ۲۰ ســال ورزش حرفه ای قربانی 
دوپینگ شد. او چهار ســال را در محرومیت به سر برد تا 
حضورش  ممنوعیت  دوره  گذشته،  اردیبهشت ماه  اینکه 
در میادین به اتمام رسید. در شرایطی که کمتر کسی فکر 
می کرد حقی دوباره ورزش حرفه ای را از ســر بگیرد اما 
او در آســتانه ۴۳ســالگی باز هم پا در رکاب شده است. 
دقایقی با دارنده چهار مدال بازی های آســیایی هم کلام 
شــدیم تا از دلایل بازگشــت او به تیم ملی و حضور در 
مسابقات باشگاهی مطلع شویم. در ادامه گفت وگوی او 

را با «شرق» می خوانید.

 چه شد که تصمیم گرفتید بعد از چهار سال دوری  �
از میادین دوباره به تیم ملی دوچرخه سواری برگردید؟
راســتش من قصدی برای اینکه به تیم ملی برگردم، 
نداشــتم. من از طرف کادر فنی دعوت شــدم که به تیم 
ملی آمدم. بعد از اینکه محرومیتم تمام شد، فقط دوست 
داشــتم در مسابقات لیگ شــرکت کنم. تا به الان هم در 
ســه مرحله از این رقابت ها شرکت کرده ام که یک عنوان 
اولی و چهارمی به دست آوردم. کادر فنی هم بر اساس 
این نتایج، همه نفراتی را که در لیگ روی ســکو رفتند، به 
تیم ملی دعوت کرده که من هم یکی از این نفرات هستم.

 پس خیلی تضمینی نیست که مثل گذشته در تیم  �
ملی جاده باشید؟

بله، همین طور است که می گویید. این طور که گفته اند 
مسابقات قهرمانی آسیا قرار است اسفند ماه برگزار شود؛ 
البته اگر با وجود کرونا برگزار شــود. اگر این رقابت ها در 
همیــن تاریخ برگزار شــود، من می توانم در آن شــرکت 
کنم؛ مشــروط به اینکه در ترکیب تیم اعزامی باشم؛ اما 
اگر مسابقات به سال آینده موکول شود، اعزام نمی شوم. 
من مغازه دوچرخه فروشی دارم و اوج کارم از اردیبهشت 
تا شهریور اســت. الان چون زمستان است و سرم خلوت 

است، قبول کردم که به تمرینات تیم ملی بیاییم.
 شما الان در آستانه ۴۳ ســالگی هستید، شرایط  �

بدنی و رکوردی خودتان را در مقایسه با نفرات جوانی 
که در این اردو هستند، چطور می بینید؟

ما که در حال حاضر در جاده تمرین می کنیم و مسابقه 
پیســتی فعلا نیســت. جاده هم که رکورد ندارد. حقیقتا 
شــرایط بدنی من مثل گذشته نیســت. دوچرخه سواری 
ایران واقعا افت زیادی کرده اســت. اگر ۱۰، ۱۵ سال پیش 
بود، کســی نمی توانســت با ۴۲ ســال در تیم ملی دوام 
بیاورد. شــما ببینید ســطح چقدر پایین است که من در 
آستانه ۴۳ سالگی به تیم ملی برگشته ام. نفراتی که الان 
در اردوی تیم ملی هستند، تقریبا هم سن بچه من هستند. 
من بیشتر از ۲۰ ســال از همه کسانی که در اردو هستند، 
بزرگ ترم. چون سطح کار تنزل پیدا کرده و رکوردها خوب 

نیست، من دارم با اینها رقابت می کنم.
 دلیل اینکه دوچرخه سواری ایران به چنین وضعی  �

رسیده، چیست؟
متأســفانه در ورزش ما شرایط به این صورت بوده که 
برای مدت زمان طولانی فقط به تک ســتاره هایمان اکتفا 
کرده ایم. اصلا فرقی نمی کند دوچرخه ســواری باشــد، 
کشتی باشد یا وزنه برداری. هیچ وقت به صورت ریشه ای 
در ورزش کار نشــده. هر چه هســت، هیئتی بوده. در یک 
مقطع تعدادی استعداد ظهور می کنند، آن قدر می مانند 

تا عمر قهرمانی شان تمام شود. دیگر فکری به حال نفرات 
جایگزین آنها نمی شود. مثلا در نسل ما، ۱۰، ۱۲ نفر خوب 
آمدند که ۲۰ ســال ماندند. بعد نســل ما هر استعدادی 
که شناســایی شــده، فقط برای یک دوره کوتاه عضو تیم 
ملی بوده و رفته. وضعیت دوچرخه سواری درست مثل 
اوضاع اوایل انقلاب و جنگ است که دارد بدترین روزهای 

خودش را سپری می کند.
 اگر این تیم به مسابقات قهرمانی آسیا اعزام شود،  �

شانسی برای مدال دارد؟
بله. در استقامت جاده، تایم تریل تیمی و زیر ۲۳ سال 
شانس داریم . ما در جاده جزء سه، چهار تیم اول آسیاییم 
اما در بخش پیســت نه. در این بخش کار واقعا ســخت 
است؛ چراکه نیاز به تجهیزات به روز دارد که متأسفانه ما 
از آن محروم هســتیم. ما روزی در پیست جزء دو تیم اول 

آسیا بودیم اما الان فکر کنم هفت تیم آسیا هم نیستیم.
  خودتان قول کسب مدال را نمی دهید؟ �

من مدال هایم را برای این کشور گرفته ام. من آمدم به 
بچه هایی که در تیم ملی هستند، روحیه بدهم. مطمئن 
باشید هر لحظه حس کنم  کســی هست که یک درصد 
هم از من بهتر است، به خودم اجازه نمی دهم که به این 
مسابقات بروم. دوچرخه ســواری ما قبلا این طوری نبود. 
یک وقتی ما در ســال پنج، شــش تور بین المللی برگزار 
می کردیم که جوایز نقدی آن را ســر خط به ورزشکاران 
می دادنــد. باشــگاه ها همــه از ورزشــکاران حمایــت 
می کردند. آن موقع اسپانسرها سر ما جنگ می کردند. الان 
دوچرخه سوار دم در فلان شرکت می رود اما او را راهش 
هم نمی دهند. متأسفانه اثر تحریم ها را اینجا باید دید. آن 
وقت عده ای می گویند تحریم ها هیــچ اثری ندارد. خود 
من شــش ماه اســت که دنبال یک جفت کفش هستم، 
هنوز نتوانسته ام آن را تهیه کنم. این کفش زیر ۱۲ میلیون 
نیست. چون تحریم هستیم نمی توانم آن را از کشورهای 
اروپایی بخرم. بعد از شش ماه تقلا و دوندگی یک مسافر 
را در ایتالیا پیدا کردم که این کفش را در ســاکش بگذارد 
و برایــم بیاورد. تــازه باید یک میلیون هم به این مســافر 
بدهــم تا این کفش را برایم بیاورد. دوچرخه ســواری که 
فقط کفش نیســت. خــود دوچرخه، طوقه، لاســتیک و 
تیوب هم دیگر لوازمی اســت که مصرفی اســت و مدام 

باید به روز شــود. حالا حســابش را بکنیــد یک نفر مثل 
من دســتش به دهانش می رسد و این تجهیزات را تهیه 
می کند. ورزشــکاری که ۲۰ سالش است، چطور باید این 
همه وسیله مصرفی را بدون هیچ حمایتی تهیه کند. من 
ســال ۲۰۰۷ با تیم پیکان در لیگ قرار داد داشتم. آن موقع 
دلار هزار تومان بود و مبلغ قرار من هم ۳۵ میلیون تومان 
بود. الان ســال ۲۰۱۲ هستیم، دلار شده ۲۵ هزار تومان و 
بالاترین رقم قــرار داد بازیکنان در لیگ ۵۰ تا ۵۵ میلیون 
تومان است. تعداد تیم های حاضر در لیگ جاده از ۱۸ تیم 
به هفت تیم رســیده است. پیکان، پتروشیمی، شهرداری 
تبریز، تیم های متمولی بودند که الان دیگر در لیگ نیستند. 
جالب اینجاســت که تیم مس کرمان سه مرحله از لیگ 
گذشته اما هنوز با بازیکنانش قرارداد نبسته است. تلفنی 
گفته ۶۰ میلیون قرارداد می بندد اما چون کرونا بوده و یک 
مرحله از مسابقات کنسل شده ، گفته بیشتر از ۴۰ میلیون 
نمی دهد. خود من با مس کرمان بودم اما دیدم شرایطش 

به این صورت است، وسط کار به تیم پیشگامان رفتم.
 صحبت کردن از گذشــته شاید برایتان تلخ باشد.  �

درباره ماجرای دوپینگی کــه برایتان اتفاق افتاد هم 
می گویید؟

من یــک قربانــی بــودم. آن  روزها یک ســیل آمد و 
همه چیــز را با خودش برد؛ اما از نظر من دوپینگ مربوط 
به یک روز و یک هفته نیســت. دوپینگ همه گیر شــده و 
ریز و درشــت دوچرخه ســواری را آلوده خــودش کرده و 
دارد آن را از بیــن می برد. من از ســال ۲۰۰۶ بود که دیدم 
هر چه می جنگم و تمرین کنم، نمی توانم خودم را به بقیه 
برســانم. به نقطه ای رسیدم که بحث دوپینگ را به میان 
کشــیدم و گفتم این نفرات دوپینگ می کنند اما مسئولان 

در جواب به من گفتند تو داری به آنها تهمت می زنی. تو 
نمی توانی خوب پا بزنی آنها را متهم می کنی. یک جایی 
شــد که تمرین روزی یک وعده را به دو وعده و سپس به 
ســه وعده رساندم اما باز هم نتوانســتم به جایی برسم. 
این طور شــد که یواش یواش مجبور شــدم من هم سراغ 
دارو و مواد نیروزا بروم. وقتی دیدم هیچ ترســی نیست و 
همه دارند از آن استفاده می کنند، پس من هم به دنبالش 
رفتم؛ منی که یک اســتامینوفن نمی خــوردم، به جایی 

رسیده بودم که به راحتی دارو مصرف می کردم.
 پس چطور تست هایتان مثبت اعلام نمی شد؟ �

افراد زیادی هســتند کــه در این رابطه به ورزشــکار 
مشــاوره می دهنــد. مثلا طــول عمر بعضــی از داروها 
هشــت روزه است. اگر ۱۰ روز آن را قطعی کنی، اثر آن در 
تست ها باقی نمی ماند. من به جرئت می گویم اگر الان از 
کســانی که در اردو نیستند، تست دوپینگ بگیرند، نمونه 

همه آنها مثبت می شود.
 شما زمانی خداحافظی کردید که چند ماه بعدش  �

اعلام شد تستتان مثبت شده است. کناره گیری تان از 
ورزش واقعا ربطی به این موضوع داشت؟

نــه، این طور نبود کــه من از دوپینگم آگاه باشــم و 
خداحافظی کنم. هیچ وقت تســت مســتقیم من مثبت 
نشد. در یك تســتی که چند مورد از دوپینگ های من را 
آنالیز می کرد، گفتند جوابت مثبت شــده. من هم وقتی 
دیدم کسی پشتم نیست و دارم بدنام می شودم، پذیرفتم 
که دوپینگ کرده ام. الان هم که برگشــتم به خاطر این 
اســت که تستم مثبت شــد. اگر مثل بعضی از دوستان 
دیگر تســت من مثبت می شد و اعلام نمی کردند، شاید 
برنمی گشتم. تست مثبت خیلی از هم دوره های من در 
نطفه خفه شــد و آب از آب تکان نخورد. اما به خاطر 
برخی مشــکلاتی که من با فدراســیون داشتم، نه تنها 
نتیجه تســتم را اعلام کردند، بلکــه حتی هر  چند وقت 
یك بار در رســانه ها روی آن تأکید می شد. در کل اینکه 
می خواهم بگویم دوپینگ بخشــی از ورزش است. من 
نمی خواهم بگویم اســتفاده از مواد نیروزا کار درستی 
اســت اما ما فقط اســم این کار را دوپینگ گذاشته ایم. 
در حالی که می تواند علم تغذیه یا مکمل باشــد. تمام 
ورزشــکاران دنیا دارنــد از طریق همین علــم تغذیه، 
ورزش حرفــه ای می کنند. اما آیا واقعا ما یك پزشــك 
متخصص تغذیه درســت و حســابی برای ورزشــمان 
داریم که با غذا و مکمل ورزشــکار را به ســطح ایدئال 
برســاند. من چهار بار مدال بازی های آســیایی گرفتم، 
یك بار یك قرص کافئین نخوردم. آن همه در قهرمانی 
آســیا مدال گرفتم، حتی یــك مولتی ویتامین نخوردم؛ 
اما متأســفانه الان ورزشــکار جوان تا از راه نرسیده، در 
اینترنت به دنبال این است که سریع یک دارو پیدا کند تا 

قوای بدنی اش را بالا ببرد.

گفت و گو  با علیرضا  حقی، یکی  از  پرافتخارترین دوچرخه سواران جاده  ایران

چه کسی گفته تحریم ها  بی اثر  است؟!
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